
 

 

 

 

14.1 Tvoření 

Už jsme se setkali s participii prézentu a aoristu normálních (aktivum) sloves jako λυω a 

deponentních (medium) sloves jako ῥυομαι. 

Τak máme čtyři základní participia: 

 aktivum deponentní (medium) 

prézens λυ-ων  (odvazuje) ῥυ-ομενος   (zachraňuje) 

aorist I. λυ-σας (odvázav) ῥυ-σαμενος (zachrániv) 

 

Poznámky 

 V aoristu není žádný přímnožek (přímnožky nejsou v žádném jiném způsobu než 

v indikativu). 

 V aoristu je σ a zvuk α. 

 Participia aoristu II. používají koncovky participia prézentu (např. βαλων), které 

vytváří participium (prézentu) slovesa εἰμι (ὠν – „jsa“). 

 

Nyní se potřebujeme naučit, jak se skloňuje z těchto základních participií, abychom mohli 

vytvořit např. akuzativ singuláru neutra participia prézentu od slovesa λυω. Než se k tomu 

dostaneme, měli byste si zopakovat tvoření participií, které jsme už probrali (části 7.4-7.5. a 

…). 

 

 


